
?? Harmadik otthon" 
Bonyodalmak az egyetemi klub körül 

Amennyire nevetünk ma már azon, 
hogy az iskola második otthonunk, 
talán épp annyira komolyan vehetnénk, 
hogy az egyetem k lub ja harmadik ott-
honunk lenne, ha lenne egyetemi klu-
bunk. 

1965. Elődeink számára nevezetes dá-
tum. Sok hányódás után otthont kap 
a diákság, megnyílik a Liliom utcai 
klub. Bizonyára akkoriban szinte hi-
hetet lennek tűnő igényeket elégített ki 

ez a három-négy helyiségből álló in-
tézmény, de az igények és érdeklődé-
sünk szétágazása nem tudott már meg-
maradni e szűk keretek között. Meg 
aztán, val l juk meg őszintén, egyete-
münk teremhiányán is igyekezett eny-
híteni ez a magánházból átalakítot t kis 
klub, és summa summárum oda jutot-
tunk. hogy már mindenre használták, 
csak épp ar ra nem, ami tu la jdonkép-
pen rendeltetése lett volna. 

Hosszas alkudozások, tervezgetések 
után — megszületett az ú j egyetemi 
klub reálisnak tűnő, bár távlati terve 
A Liliom utcai épület az 1969'70-es 
tanév végén bezárta kapuit , legalábbis 
a nagyközönség számára. Átköltözött 
ide az egyetem sokszorosítója és könyv-
kötészete. 

1971. Ismét egy nevezetes dátum — 
50 éves egyetemünk ebben az évben. 
Es jeles időpont a , .harmadik ot thont" 
várók számára is. Jelenlegi tervek sze-
r int 1971. októberében á t ad ják az ú j , 
és remélhetőleg végleges egyetemi klu-
bot. Egy év sa já t helyiség nélkül bi-
zony hosszú idő, megéreztük ezt mind-
annyian. És r a j t unk is múlik, hogy ne 
legyen ebből az egy évből több. 

Két millió for int beruházással ké-
szül . . . ne. Készülne, ha készen lenné-
nek már a tervek, azokat elfogadták 
volna stb.. stb. Márciust írunk és még 
mindig csak itt tar tunk. Joggal vetőd-
het fel a kérdés, hogyan lesz ebből 
k lub októberre. Szerénynek tűnő becs-
lések szerint a tervek elkészülte után 
(amelyek késése sajnálatos vis maior 
következménye) legalább két hónapot 
kell várnunk arra, hogy a tanács. Tűz-
rendészet., Köjál stb. pecsétjével hite-
lesítve tar tsa kivitelezésre érdemesnek 
a tervet. Nem lehetne ezt az időt meg-
rövidíteni ? Nem kevés társadalmi mun-
kára lenne szükség már a kezdeti mun-
kálatoknál is, és ha ez a vizsgaidő-
szakra csúszik, a sok lelkes ajánlkozás 
bizony érthetően mentegetőzéssé vál-
tozik. És nem akarok példálózni, hogy 
szokott ez az építkezésekkel lenni (pl. 
Royal Szálló). 

Ennyi aggálvoskodás után lássuk, 
milyen is lesz ez a klub, ha egyszer 
megvalósul. 

A mellékelt ra jz magáér t beszél, de 
fordítsuk ezt le szavakra is. A Du-
gonics téren, a Központi Egyetemi épü-
let pincéjében, a ma még mit sem sej-
tő poros papír raktárok helyén alig 

több. mint fél év múlva a következő» 
ket é lvezhet jük: Öt helyiségből álló 
klub. Bejárai a Toldi utca felől, be-
lépés u tán ál landó tár lat i helyiségnek 
kinevezett, széles folyosón j á rha t j uk 
körbe a klubot. Első helyiség a presz-
szó, a vendéglátóipari yállalat tai kar -
öltve igyekszik kielégíteni igényeinket. 
Rögtön utána 150—200 személy befo-
gadására alkalmas színházterem, helyt 
kívánva adni ma már országosan is-
mer t Egyetemi színpadunknak, öntevé-
keny rendezvényeinknek. A helyiség 
széksorai elmozdításával t ánc te remmé 
varázsolható — és lehet hogy itt meg-
kezdi szereplését a szintén régóta va-
júdó egyetemi zenekar is. 

Na, de gyerünk tovább, és máris az 
olvasóteremben vagyunk. Mennyi üres 
óra van délutánonként , kidobott órák, 
míg az utcán mászkál tunk jobb h í j án . 
Tessék, ide is lehet jönni. Vagy a já -
tékterem, szinte lovagteremhez illő 
külsővel, a játék romant iká já t hangu-
latilag is elősegítve. És végül a Tv-te-
rém, ahol együtt izgulhatunk m a j d a 
következő Olimpia közvetítésein. 

Prózai ez a leírás, szinte éppen hogy 
csak támpontokat adó. Mégis talán al-
kalmas annak a nag.v változásnak é r -
zékeltetésére, amely az elmúlt néhány 
évben klub téren végbement. Talán 
olyan lesz. amit igazán magunkénak 
mondhatunk. Ez r a j t unk múlik, ma-
gunknak kell fe ledhetet lenné tenni 
egyetemi éveinket. Bízunk benne, hogy 
a tervek és azok elfogadása nem vá-
rat oly sokat magára, hozzákezdhetünk 
végre megvalósításukhoz. Bízom ben-
ne, hogy november estéin már együtt 
nevetünk, szórakozunk „harmadik ott-
honunkban". de sokszor találkozunk 
még addig tervezgető, gondterhelt arc-
cal, malteros kézzel, hogy annyi más 
egyetemhez hasonlóan mi is büszkék 
lehessünk arra, ami a mienk. 

SZECSKA! ANDRÁS 

Art Kinő: 
— Miért éppen 
Antonioni ? 

„Külön virágú művész" — í r j a a 
F i lmkul túra egyik számában neves 
f i lmesztétánk. Folytatva az idézetet: 
„ . . . h ő s e i egyszerűen sétálni indul-
nak, nem egyik helyről a más ikra 
igyekeznek, hanem a legkülönbfélébb 
helyszíneken á t cipelik tehetetlen, 
megnyílni képtelen önmagukat . A 
prakt ikus , ,miért?"-ek elsikkadnak, 
szinte mindegy, hogy miér t vannak 
ott, ahol vannak, vagy éppen mit 
mondanak, vagy t e s z n e k . . . bárhol 
vannak, szorongó-bizonytalan önma-
gukhoz a lak í t ják a helyszínt, bá rmi t 
tesznek, létük alapvető abszurdi tását 
a k a r j á k e f f e l e d n i . . 
. . . és így tovább, és így tovább. 

Ez mind szép és jó, és ma már 
nem vitakérdés, hanem f i lmtörténet i 
tény, hogy Antonioni az elidegenedés 
filmi világának legjobb ismerője, é r -
tője, alkotója. De miér t tételezzük 
fel, hogy ez a világ — az olasz felső 
tízezer élete — három fi lmen keresz-
tül is érdekli a mi egyetemistáinkat . 
Nálam hivatot tabb f i lmkri t ikusok is 
egy kalap aló veszik A kiáltás-t , A 
kaland-ot, a Napfogyatkozás-t (ide 
tartozik még Az Éjszaka, és A Vörös 
Sivatag című fi lm is.) 

Félreértés ne essék, mint szenvedé-
lyes f i lmbará t nem az Ar t Kinot 
akarom támadni , hasznos, jó, ha nem 
lenne, ér te fognék tollat. De felmerül 
bennem a kérdés, miér t nem válasz-
tunk hozzánk közelebb álló művész t 
ha már mindenképpen egy életművet 
szeretnénk bemutatni . 

Nem Antonioni ellen szólok, hisz 
ez balgaság lenne. Az ő f i lmtörténeti 
helye, nagysága vi ta thata t lan . Kérdés 
azonban, i smer jük m á r Szergej Eisen-
stein, Fr i tz Lang, Francois Truf fau t . 
vagy akár Fábr i Zoltán é le tművét? 
Vagy egyáltalán olyan fokon va-
gyunk. amikor már életművek átte-
kintésével kell foglalkoznunk? Nem 
volna-e helyesebb egy-egy nemzet 
fi lmművészetéről adni keresztmetsze-
te t? 

És egy másik kifogás"! Levet í t jük 
egy rendező öt f i lmjét , nem hangzik 
el azonban egyetlen szó. egyetlen 
(méltató, vagy akár bíráló) minden-
esetre értelmező, ismertető szó sem 
erről a rendezőről. Vagy az teljesen 
érdektelen, hogyan jutott el Antoni-
oni az 194R-ban készített kisfi lmjétől, 
a római úttisztítók hajnal i m u n k á j á -
ról szóló NETTEZZA URBANA-tól 
akár a Napfogyatkozásig (1962) vagy 
a Vörös sivatagig (1964)? A nézőté-
ren döntő többségben olyan fiatalok 
ülnek, akik va jmi keveset t udnak 
ezekről a dolgokról. Ügy véljük, akár 
az egész sorozat, aká r minden film 
előtt nemcsak hasznos volna, hanem 
kifejezetten szükséges is egv rövid is-
mertetés. Hadd pótoljuk most ml. ha 
mással nem Is, legalább egy rövid 
életrajzzal. 

M i c b e l a n a e l « " » A n t o n i o n i 

' 011-ben szüle»'*» flv.-i-Mv- » > 
UW;v'ö Bol".vn r m tanult. El ' 4 

te az építészét es a te&teszet érdekli, 

mégis a technikai főfskoföra i ratko-
zik be. Kereskedelmi és gazdasági 
diplomát szerez, érdeklődése azonban 
másfelé vonzza: újságíró lesz. Cikkei 
a helyi lapban jelennek meg. 1939-
ben Rómába költözik, a Cinema 
munkatá rsa lesz. Politikai okokból 
azonban ott kell hagynia az újságot, 
így ír erről : „Egyedül kellett megol-
danom a problémámat , Róma nehéz, 
ellenséges város. Kegyetlen hónapo-
kat él tem meg. kifejezetten szenved-
tem az éhségtől." Ma már messze van 
ettől, sikeres f i lmrendezőnek val lhat-
ja magát . Először forgatókönyveket 
írt, ma jd asszisztenskedett (M. Carné 
mellett). Dokumentumfi lmet készít a 
Pó vidéki emberek életéről, ma jd 
még számos rövidfi lmet. Első já ték-
f i lmje ugyan az Egv szerelem króni-
ká ja (1950). mégis első sikerét a Ba-
rátnők (1955) című f i lmjével a ra t ja . 
Ettől kezdve a legismertebb, és a leg-
divatosabb f i lmalkotók közé tartozik. 
Rendszerint sa já t témáit dolgozza fel. 
A kiáltás (1957), A kaland (1959). Ax 
éjszaka (№60), Napfogyatkozás (1961), 
Vörös sivatag (1963) mind a siker és 
a vita egy-egv állomását jelentik. Az 
Angliában készült Nagyítás elnyeri a 
cannesi fesztivál nagydíját . Legutolsó 
f i lmjé t (Zabriskie Point) tavaly fejezte 
be az USA-ban. 

DEÁK GÁBOR 

Tizenöt kitűnő, 
hatvannégy jeles 
Eredményes munka 
a Móra kollégiumban 

A .TATE Móra Ferenc Kollégiuma 
március 4-én tar tot ta küldöttgyűlését. 
A kollégium társalgójában a küldötte-
ken és a kollégium állami vezetőin kí-
vül többek között megjelent dr. Márta 
Ferenc rektor, dr. Serfőző Lajos ok-
tatási rektorhelyettes, dr. Szántó Imre 
egyetemi tanár , dr. Vastagh Pál, a 
KISZ Bizottság t i tkára. 

Először a diákbizottság t i tkára és a 
tagjai számoltak be az előző képvisele-
ti gvűles óta eltelt időszakban végzett 
munkáról . Többek között kiemelték, 
hogy a kollégium lakói igen aktívan 
vettek részt az ú j szervezeti szabály-
zat irányelveinek megvitatásában, sőt 
rendszeresen összeülő, aktuális témá-
kat vitató „Fórum"-ot is szerveztek. 
Ezzel is azt a célt k ívánják szolgálni, 
hogy a közösségi szellemet erősítsék s 
egyszersmind megpróbál ják a kisebb 
és nagyobb közösségben egyaránt szé-
lesíteni az agitációs propaganda mun-
ka hatékonyságát. A kollégisták tanul-
mányi, önképzési tevékenységét igen 
..•ép statisztikai adatok dokumentál -

'<: — a kolléeium tanulmányi átlaaa az 
H:ő félévben 1,05. 15 kitűnő, 64 jeles. 
102 jorendu a 320 hallgató közül, a 

íegjoöban fanuffí szoba át lageredmé-
nye 4,58 s a leggyengébbeké is 3,35, 
Ezen a „munkaterü le ten" igen érté-
kes az elsőévesek nyelvi korrepetá lá-
sa és a különböző szakestek beindítá-
sa. Igen jó a mórások kapcsolata a 
városi művelődési otthonokkal, városi 
nyelvtanfolyamokat vezetnek egyes 

hallgatóik, mások akt ivan résztvettek 
a választási előkészítő munkában , az 
összeírásban. Egyre több felsőoktatási 
intézmény kollégiumával alakul ki 
hasznos együttműködésük. 

Ezt követően a küldöttgyűlés elfo-
gadta a diákbizottság beszámolóját, 
majd megválasztották az új Kollégiumi 
Bizottságot, a jnelynek titkára ismét. 
Szalai C. Rozália lajt. tagjai: dr. Vö-
rös Lászlóné a kollégium igazgatója, 
Micheller Magdolna, kollégiumi tanár , 
Kocsis Judit, az MSZMP képviselője, 
Döbrönte Zsuzsa, Far Mária, Gyimes 
Erzsébet, Regös Gabriella, Srankó Klá-
ra, Valter Terézia, és Vályi Zsuzsa 
hallgatók. 

Többet járunk 
színházba 

Egy-két évvel ezelőtt gyakran hall-
ha t tuk a panaszt : nem megfelelő a fel-
sőfokú oktatási intezmények és a szín-
házak kapcsolata, az egyetemi hallga-
tók közül kevesen j á rnak rendszere-
sen színházba. 

Mi a helyzet jelenleg Szegeden? Leg-
könnyebben a színház bérletakciójának 
eredménye ad kérdésünkre választ. Ha 
összehasonlítjuk az 1969/70-es és az 
1970/71-es színházi évad egyetemista 
bér le t tula jdonosainak számát, azt ta-
pasztaljuk. hogy a két egyetem és a 
Tanárképző Főiskola hallgatói az idén 
469 bérlettel többet vásároltak, mint az 
előző évadban. Különösen fel tűnő a 
növekedés a JATE-n, ahol a tavalyi 
350-nel szemben 692 hallgató jár rend-
szeresen színházba. A SZOTE-n 584, 
míg a Tanárképző Főiskolán 426-an 
rendelkeznek bérlettel. 

A bérletakcióhoz, a bér le t tula jdono-
sok számának némi emelkedéséhez fűz 
magyarázatot Haász Miklós, a Szegedi 
Nemzeti Színház szervezési osztályá-
ról. 

— Az idei egyetemi tanév kezdése 
után néhány nappal összehívtuk az 
egyetemek. KISZ-szervezetek kul túr -
munkásai t és segítséget kér tünk a bér-
letek terjesztéséhez. A legaktívabb 
szervezőkkel még egv alkalommal meg-
beszéltük a teendőket, jelenleg is ál-
landó összeköttetésben ál lunk egymás-
sal. 

Érdemes arra is figyelni, hogy mi-
lyen előadásokra já rnak a legtöbben. 
A JATE hallgatói túlnyomóan a pró-
zai előadásokra kíváncsiak és a bér-
let tulajdonosoknak csupán az egyhar-
mada választotta a vegyes- és opera-
bérletet, a SZOTE-n legtöbben vegyes-
bérletet vásároltak. Az operabérletek 
alacsony számát valamennyire ellen-
súlyozza az. hogy a Kodály-bérlet tel 
rendekező 253 diák nagyrésze a felső-
fokú oktatási intézmények hallgatói 
közül kerül ki. 

A színház és az egyetemek kapcso-
lata nem merül ki a7: előadások láto-
gatásában. Erről beszél Pálfv Katalin 
a Szegedi Nemzeti Színház segédren-

dezője, a színház és- az egyetemek ösz-
szekötöje: 

— Művészeink a kulturál is bizottsá-
gok, a KISZ-szervezetek kérésére gyak-
ran ta r tanak előadói esteket, így az 
Auditórium Maximumban és a SZOTE 
KISZ-klubjában már bemutatkozot t 
Nagy Attila, Papp János, Vjlaky Ká-
roly, a Móra Kollégiumban Tolnay 
Miklós. Egyre népszerűbbek a színész-
diák találkozók. Legutóbb a József 
Atti la Diákotthon lakói lá t ták vendé-
gül fiatal művészeinket, de már a Mó-
ra Kollégium és a SZOTE KlSZ-klub-
ja is jelezte hasonló igényét. 

A szervező és az. egyetemi összekötő 
az örvendetes javulás mellett a további 
teendőkről, közelebbi-távolabbi fe lada-
tokról is beszélt. A második félévben 
szeretnék színesebbé tenni a barát i ta-
lálkozókat, ezért, résztvésznek az opera-
társulat tagjai is. 

KELEMEN GÁBOR 

Vegyük észre 
őket! 

Március 8-án kol légiumunk szolgá-
latában lévő portásnője behívta ma-
gához a por tásfülke előtt elhaladó di-
ákbizottsági tagot és röviden a követ-
kezőket mondta : 

— Ne haragudjon azért, ami t mosl 
őszintén mondani fogok. T u d j á k na-
gyon jó, hogy ma nónap van. hiszen 
egész nap virággal a kézben látom 
a fiúkat, mégsem jutot t senkinek 
eszébe, hogv a nyolc női dolgozónak 
is jól esne egy ici-pici figyelmesség. 
Egy-egy szál virág vagy egy köszöntö-
köszönő jó szó. Sajnos, a két. d iák-
bizottság is megfeledkezett rólunk. 

Mit lehet erre válaszolni? Magva-
rázatot nem ta lá lhatunk, mentegető-
zésnek nincs helye. Csak egyet tehe-
tünk : szégyellhetjük magunka t és 
villámgyorsan gondoskodni kell a 
mulasztás helyrehozásáról. A szóban 
forgó kollégiumban ez meg is történt, 
másnap virággal köszöntötték a ta-
karí tó- és portásnőket, a gondnok 
nénit. 

A figyelmeztetés több volt, mint egy 
köszöntés hiányolása. A már közel 
egy évtizede a diákokért dolgozó por-
tás néni szavai — ha nem is mond-
ta ki — azt ta r ta lmazták: vegyük 
észre őket! Vegyük észre azokat a 
dolgozókat, akik é r tünk dolgoznak, 
nem egy esetben többet, mint a kö-
telességük lenne, akik szemet, huny-
nak apróbb-nagyobb csínytevéseink; 
felett is. 

Mennyire becsüljük meg az ő mun-
kájukat , mennyire i smer jük őket? 
Az egyik emeleten több. mint két 
hónapja ú j takar í tónő dolgozik. Ta-
lálomra megkérdeztem embereket : 
hogy hívjak a takar í tó nénit? Az 
eredmény meglepő, csak minden ötö-
dik megkérdezet t válaszolta: Rózsika 
néni. 

A nőnapi mulasztás — biztos, hogy 
r,em mindenhol fe le j te t ték el — f i -
gyelmeztet. Arra, hogy kerü l jünk kö-
• "lebb intézményeink dolgozóihoz, be-
• --ül iük meg munká juka t . Vegyük ész-
re okét — de ne csak nőnapon! 
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